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i assessorament als interessats, a l’efecte de presentació de la 
corresponent denúncia davant l’òrgan judicial corresponent . A 
més, si es considera la possibilitat que poguera existir delicte es 
posa en coneixement del Ministeri Fiscal .

Finalment, en el cas que es considere infracció de l’ordre social 
es dóna trasllat a la Inspecció Provincial de Treball a l’efecte 
que inicie les diligències oportunes per a la comprovació dels 
fets i l’aplicació de la corresponent sanció . (Soroll de papers)

Quant a les mesures preses a l’efecte de millorar el control i 
transparència dels cursos, he de dir-li que en l’Ordre 4/2016, 
de 26 de maig, on es van aprovar les bases reguladores i el 
programa de Formació Professional per a l’ocupació, per a la 
realització d’accions formatives dirigides prioritàriament a 
persones aturades, publicada el 2 de juny de 2016, es preveu 
que les retribucions del personal docent hauran de presentar-se 
degudament desglossades per hores dedicades a l’acció a la qual 
s’imputen, i només s’admetran justificants de pagament a perso-
nes físiques tant si el servei ha sigut prestat pel personal de la 
mateixa entitat beneficiària com si s’ha contractat una prestació 
de serveis professionals amb persones alienes a esta .

En el cas que el servei es preste per personal propi de l’entitat 
beneficiària, aquesta haurà de presentar un informe adjunt a la 
nòmina del personal que indique un total d’hores dedicades a 
l’acció formativa així com el preu per hora, de tal manera que el 
total de l’import de la nòmina incloga el cost de l’acció formativa .

Així mateix, i en matèria de justificació de la subvenció, es 
preveu que en el cas de retribucions al personal docent es deta-
llaran les dades personals, titulació, mòduls impartits, nombre 
d’hores i la quantitat abonada en concepte de salari en relació 
a les hores d’impartició de les accions formatives, avaluacions 
periòdiques de l’alumnat, preparació de classes i tutoria .

I, finalment, es preveu que s’admetran despeses de perso-
nal o d’entitats vinculades a l’entitat beneficiària. En tot 
cas, s’aportarà una declaració responsable manifestant la 
concurrència o no d’aquesta circumstància i, en cas afirma-
tiu, s’acompanyarà un informe justificatiu del mètode a utilit-
zar per a la determinació del valor normal de mercat . Tot açò 
amb la finalitat de millorar el control i la transparència del 
referit concepte de depesa .

He de dir-li que l’actuació del Servof sempre està –i estarà– 
per l’interés general i la defensa dels recursos públics .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Anem a passar, ara, al punt número 6 que és la interpel·lació 
també al conseller d’economia sostenible per part del diputat 
Vicente Casanova, del Grup Parlamentari Popular, sobre la 
política general de la conselleria en matèria d’execució pres-
supostària . (Veus)

Perdón, ¿querías…? No me he dado cuenta .

Senyor Casanova, si no li importa .

Un segundo, un segundo y le pongo el micrófono, señor 
Estañ .

Pulse, por favor . No me he dado cuenta . Apriete el micro, por 
favor . Muy bien .

Cuando quiera y disculpe .

El senyor Estañ García:

Disculpas aceptadas, señora presidenta .

Quería especificar sobre todo en qué mecanismos –digamos– 
de colaboración y de asesoramiento pone el Servef a disposi-
ción de los formadores que quieran denunciar esta situación 
(soroll de papers) y, sobre todo, cómo se efectúa un control 
real ya que muchas veces sobre el papel pues digamos que en 
esta situación ya no debería ocurrir pero vemos que efectiva-
mente ocurre .

Entonces, a pesar de ese desglose, de esa mayor fiscaliza-
ción sobre el papel pues qué elementos tanto de aseso-
ramiento a la denuncia como de mayor fiscalización se esta-
ban implementando .

Nada más .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Estañ .

Senyor conseller, ràpidament .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Els mecanismes estrictament legals que n’hi ha i a banda 
estan tots els centres Servof, o el mateix Servof perquè 
puguen denunciar el que creguen que és incorrecte . ¿Val?

Interpel·lació al conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
sobre la política general de la conselleria en matèria d’execució 
pressupostària, que formula el diputat senyor Vicente Casanova 
Claramonte (GP Popular) (RE número 60.043, BOC número 175)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies al dos i reitere les meues excuses, com també 
al senyor Casanova, que ara sí anem a passar al punt número 
6 de l’ordre del dia del ple .
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El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, la meua funció, la dels que estem ací, és 
exercir el control de la seua gestió, li agrade o no li agrade, és 
una de les funciones nostres, i li puc assegurar que la fem el 
millor que sabem, igual mos equivoquem també .

Però, ¡clar!, vosté ha vingut ací abans i féu un discurs equí-
voc, per a equivocar a tots . Vosté ha donat dades (veus), ¡sí!, 
vosté ha donat dades de programes, i jo li estic parlant de les 
línies pressupostàries ¡que és el que jo li he demanat! Sí, jo 
li les donaré després, jo li donaré la taula que jo m’he fet en 
Excel a partir de les dades que vosté m’ha donat i vorà que 
això són les dades . Vosté m’ha donat les dades globalitzades 
dels programes, jo li estic parlant de les línies pressupostàries 
que és on es manifesten les actuacions concretes de determi-
nades accions que estan en el pressupost i són, precisament, 
d’aquelles qüestions que ací es debatixen, ací s’esmenen o no, 
són les línies pressupostàries . I vosté ha vingut ací i ha donat 
les dades globalitzades de programes . Una .

Segona . Jo li havia plantejat que mos explicara què entén 
vosté per executar, no ho ha dit, ha parlat tota l’estona de 
compromisos, de compromisos . Execució i compromisos 
no és el mateix, ¡no és el mateix!, senyor conseller . Els que 
hem estat en la vida de l’administració manejant pressupos-
tos sabem que compromís –no el seu Compromís–, compro-
misos no són ¡execució pressupostària! ¡I vosté ho sap! Que 
vosté em vullga raonar que obligacions reconegudes netes 
és execució pressupostària, fins ahí podríem discutir perquè 
després el que queda és una qüestió de… (Veus) Sí, sí, jo li 
donaré les dades de l’execució pressupostària en termes 
d’obligacions reconegudes netes .

I, després, vosté mateix ha deixat clar el que ha ocorregut, 
i em diu, «a data d’avui estan eixint totes les línies pressu-
postàries .» Però ¡és que estem a maig del 2017! ¡És que són 
línies del 2017! Vosté no podrà aplicar en el 2017 gastos de 
les línies de l’any 2016 perquè li han volat, li han volant, al fer 
la liquidació pressupostària tots aquells gastos, capítol IV, 
capítol II, capítol I, és a dir, tots els que no tinguen finança-
ment afectada –i cap d’ells els té– li volen al fer la liquidació 
pressupostària . Vosté ha estat en un ajuntament, ¿què m’està 
contant?

Vosté ha perdut l’any 2016, que ara s’està ficant al dia, mire, 
ahir mateix va publicar el DOGV la línia de l’Ivace d’ajudes 
a l’estalvi energètic i a l’eficiència, ¡ahir! Aleshores, ¿què ha 
ocorregut en el 2016 en eixa línia? Doncs que no ha dedicat 
ni un euro .

Mire, vosté mateix (soroll de papers), també està ací amb la seua 
firma, si la trobe, ¿eh?, li contestava a la meua companya María 
Bernal el dia 10 de març, a les següents preguntes li contesta: 
«La conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball i els seus organismes dependents no publi-
caren en l’exercici 2016 les següents ordres d’ajudes: promo-
ció de l’economia sostenible –no publicada–; finançament de 
projectes d’economia social –no publicada–, això ho diu vosté, 
¿eh?, firmat per vosté, esta és la seua firma; plans d’acció en 
matèria d’indústria –no publicats, diu–, els plans d’ajudes per al 
sectors del moble, tèxtil, marbre, joguet, calçat, ceràmic, es van 
publicar les ajudes dirigides a associacions però van quedar 

pendents les d’empreses i, finalment, la direcció de comerç no 
va convocar les ajudes destinades a la millora de la competiti-
vitat de les pimes a través de la incorporació de la innovació i 
intangibles al model comercial .» ¡Si ho està diguent vosté! No 
va publicar les ajudes . Per tant, li han volat els diners, però el 
problema no és que li han volat a vosté, és que li han volat els 
diners al teixit productiu de la Comunitat Valenciana, en totes 
eixes línies .

Mire, vaig a fer-li un resum perquè línies pressupostàries, 
les línies, les que comencen per essa . ¿Sap el que vullc dir? El 
programa no, la línia, el que n’hi ha dins de cada, que és el que 
vosté m’ha contestat a mi, ¿val?

Mire, no s’han donat ajudes per al foment del treball d’au-
tònoms ni per a inversions en entitats d’economia social, i a 
penes un 15%, i estic parlant en termes d’obligacions reco-
negudes que és el que vosté m’ha donat, els pagaments no 
els tinc perquè vosté no me’ls ha volgut donar, i no sé si és 
un oblit però ja és casual que no m’haja donat els pagaments 
només que en l’Ivace . ¡No m’ha donat els pagaments! ¿Per 
què no me’ls dóna, si és el que li estic demanant? ¿Quina por 
té de donar-me les dades dels pagaments? ¡No me les ha 
donades! Mire, tampoc s’han donat ajudes per a la promoció 
de l’economia sostenible ni per al finançament de projectes 
en esta matèria .

En matèria de consum no s’han convocat les beques previs-
tes, i sols s’han reconegut obligacions per al 49% del pressu-
postat per a la xarxa d’oficines OMIC, o del 50% per a accions 
formatives en matèria de consum .

És baixíssima l’execució pressupostària en política industrial . 
Ja ho hem dit, en el que són els plans d’acció en matèria d’in-
dústria no s’ha dedicat ni un euro, ¡ni un!

En matèria d’energia no s’han concedit ajudes en matèria 
d’autoconsum, ni en plans d’acció en matèria d’estalvi i efici-
ència energètica . És pràcticament nul·la l’aportació a les 
energies renovables des de l’Ivace amb un míser 0,09% d’exe-
cució pressupostària, 0,09% . I resulta deplorable que l’Ivace 
haja gastat sols el 13,2% del pressupostat en matèria d’es-
talvi i eficiència energètica. Ahir va traure l’ordre per això. 
Per tant, en el 2016 no va poder donar ni un euro .

Mire, en matèria de comerç l’abandonament de la seua 
conselleria és evident, una baixíssima execució, 2,5%, ¡2,5%!, 
execució en termes de obligaciones reconocidas netas, ¿eh?, no 
de pagaments perquè no els tinc, els pagaments, si tinguera 
els pagaments li donaria eixa dada . En les ajudes per a la 
millora dels entorns comercials o les ajudes per a la innova-
ció comercial, el famós projecte Innova –que vosté tant ha 
publicitat–, ¿sap quant li han dedicat? L’1,23% del pressupos-
tat, l’1,23% .

Jo li donaré ara la tauleta esta perquè a la millor les dades 
eixes que jo tinc, que me les ha donades vosté, perdó, que me 
les han donades amb la firma de vosté, igual vosté ni té eixe 
detall i li vindrà bé per a fer una anàlisi de què ha passat en la 
seu conselleria .

Jo estic convençut que vosté vol millorar això per a este any 
però el 2016 li ha volat, senyor conseller, li ha volat, segura-
ment per culpa del PP, ¿com no?, sempre la culpa el PP, però a 
la millor… Mire, en el recolzament a l’emprenedoria no s’han 
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reconegut obligacions i, per tant, no s’ha pagat res . (Soroll de 
papers) En el cas de la internalització s’ha gastat alguna cosa, 
¿eh?, ni un euro en ajudes per a la internalització de pimes i 
en el 58,7% a la formació .

Per tant, senyor conseller, no vullc que m’ho agarre de la 
mateixa manera que li ho ha agarrat el meu company i l’ha 
tractat inclús d’indecent, jo tracte de fer el meu treball numè-
ric amb dades que vosté em porta i que poden estar equi-
vocades, però li avance que si els meus números estan equi-
vocats és perquè vosté m’ha donat dades equivocades, 
simplement . (Aplaudiments) Estes són les seues dades i, ara, 
només baixe, li’ls donaré perquè vosté…

Mire, dins de la seua conselleria el que està passant, perquè 
jo el considere a vosté un bon xic, dins de la seua conselle-
ria, un bon xi, ¿eh?, punt, fins ahí, dins de la seua conselleria el 
que probablement n’hi ha en termes de física és molta entro-
pia . ¿Sap el que és l’entropia? Jo li ho diré: és aquella ener-
gia que no servix per a desenrotllar un treball, és a dir, és una 
energia inútil .

Deixe de ficar entropia en el sistema i pose’s a treballar que 
els valencians li ho agrairem .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor Alejandro 
Font de Mora Turón)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor Casanova .

Honorable conseller .

Quan vullga, senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Anem a vore, en cap moment li he faltat al respecte a vosté 
jo perquè vosté mínimament el respecte intenta tindre’l en la 
seua mateixa manera d’entendre la vida . I això vull deixar-ho 
palés .

El que passa és que pense que, de vegades, vosté vol clavar el 
clau per la cabota . Li ho he de dir aixina de clar . I moltes vega-
des veig que confon finalitats amb mitjans.

I després, també he de dir-li que mescla molt fons europeus 
amb fons propis, o gestió de la secció 11 en allò que es gesti-
ona amb fons europeus . Jo només li pose un exemple . Este 
Consell està gestionant el programa de Garantia Juvenil que 
deuria d’haver-se iniciat en 2014 . I hem començat a gestio-
nar-lo ara . I són fons europeus, 2014-2020 . Jo pense que això 
han de començar a entendre-ho .

Tot allò que ix d’Ivace bàsicament es gestiona en molts anys . 
Perquè són fons Feder o fons socials europeus . I això també 
hauríem de començar a explicar-ho bé a la gent . Perquè si no 
ho expliquem bé, fem un totum revolutum .

I, mire, vaig a dir-li una cosa: podré estar d’acord amb vosté, 
podré estar d’acord amb vosté que sí que han hagut algunes 
línies, algunes línies que no hem tret . I això no li ho negaré . 
Però vull que mire el conjunt . I en el conjunt, vosté mira el 
percentatge d’execució pressupostària i no és dolent, com 
vosté vol fer entendre a la ciutadania . ¿O vol que li ho torne a 
repetir?

¿Vol que li ho torne a repetir? Un 89,74% de 2016 en la 
secció 11 està executat . Arriba als sectors productius . I això 
és l’important, vullga vosté vore-ho o no . S’ha fet el treball 
perquè arribe als sector productius .

El 99,04% d’aquests compromisos de despesa s’han convertit 
en obligacions formalment reconegudes en favor de tercers . 
És a dir, factures i justificants de despesa aprovats i propo-
sats per al seu pagament . I això suposa i representa el 88,87% 
sobre el pressupost «definitiu». Estem molt prop del 90%. 
Encara que vosté vullga anar al detall, a la línia x, i resulta que 
no hem tret l’ordre . O la línia x més un, i resulta que només 
hem pogut executar el 15% . Però en el seu conjunt ha arri-
bat quasi el 90% del pressupost de la conselleria d’economia 
als sectors productius, i això és el que, en definitiva, hem de 
reivindicar des de la gestió de la mateixa conselleria, perquè 
qualsevol altra cosa no podem acceptar .

I després, vosté també, i en eixa roda de premsa que va fer . . . 
per a dir el que vosté va dir, feia molt de ressò al tema de 
pagaments . I el tema de pagaments ha de tindre en compte 
que no és una gestió o una responsabilitat directa d’esta 
conselleria . I això ho ha de tindre clar, perquè si no, fa un 
totum revolutum, ho mescla tot i vosté vol quedar de cine 
davant dels mitjans de comunicació, però enganyant a la 
ciutadania .

A més a més, li posaré un exemple . Quan vam arribar nosal-
tres a la conselleria, l’anterior govern tenia pendents paga-
ments des de 2010 . . . 2011, 2012, 2013, 2014 . . . ¿Sap quants 
milions? 66 milions d’euros, que no havien arribat als sectors 
productius, com diu vosté .

¿Sap que hem fet en este període de temps? Posar-nos al 
dia . Pagar el 96% d’eixos 66 milions d’euros . I a més a més, 
estar al dia en el 2015 . ¿Això és gestió bona o dolenta? ¿És 
gestió perquè arriben diners als sectors productius? ¿O no? 
Pregunte-ho als mateixos sectors productius . Ells mateixa li 
contestaran . I a partir de ahí, si vol tenim un debat .

I torne a repetir-li, vull dir, hi han hagut molts condicio-
nants que este 2016 mos han fet retardar-mos en el pressu-
post . Però soles això, retardar-nos, perquè quasi el 90% s’ha 
executat . Quasi el 90% .

En estos moments he de dir-li, i per posar-li un exemple, i és 
del pressupost del 2017, pressupost de la secció 11, d’eco-
nomia, independentment dels fons europeus que van eixint i 
aniran eixint moltes més convocatòries, perquè són a dos o a 
tres anys, fins el 2020 estarem utilitzant els fons europeus, i 
això vull que ho tinga clar . A estes altures, en el 2016 havien 
eixit nou ordres . En estos moments, en el 2017, havent 
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assentat les bases, ja han eixit trenta ordres . Per tant, les 
coses a nivell de subvencions i d’ajudes als sectors productius 
encara aniran millor .

I, mire, li ho dic més clar: l’objectiu de la conselleria és treba-
llar per avançar ja d’una manera decidida les ajudes del 
2018 . Cosa . . ., cosa que . . ., vostés –i vosté ha sigut alcalde– de 
ninguna manera feien . Perquè vosté, igual que jo, es troba-
ria ajudes per a ajuntaments el 26 o el 27 de desembre . I això 
no em diga que no, perquè vosté ha sigut alcalde, i jo també, i 
ens ho hem trobat . I això sí que era un indicador molt clar que 
no volien donar l’ajuda a ningú . O a la millor algú ja tenia els 
papers preparats per a poder aconseguir l’ajuda justificant-la 
en un dia i mig, que ho dubte .

Per tant, diferenciem . Diferenciem el que és ajudes o pressu-
post propi i el que són els ens instrumentals, que normalment 
utilitzen fons europeus . Això és important, és important .

I no vullgam anar tant al detall i a la línia, perquè, en defini-
tiva, en el seu conjunt, torne a repetir-li, el pressupost ha 
anat, torne a repetir-ho, molt, molt bé .

I simplement el que vull dir-li, senyor Casanova, és que 
esta conselleria i este govern està sembrant, està generant 
estructura, perquè teníem una conselleria totalment deses-
tructurada, i ho faig extrapolable a totes i cadascuna de les 
conselleries que conformen el govern . I el sembrar i el gene-
rar estructura, a mitjà termini, estic segur que va a vore el 
seus resultats .

I també ho he dir aixina de clar: a vostés els preocupa, els 
preocupa que es vegen resultats . Els preocupa que ja es diga 
que no són els adalils o els millors gestors de l’economia, que 
ja hi ha altres que estan demostrant clarament que l’econo-
mia la saben gestionar en benefici de totes i cadascuna de les 
persones que viuen en este territori i sense diferenciar a uns 
i a altres . I, torne a repetir, això els preocupa molt perquè no 
saben on agarrar-se .

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Senyor Casanova, un moment . . . Quan vullga, senyor 
Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyor president .

És que parlem en . . ., pareix que parlem en dos idiomes dife-
rents . Jo . . ., sóc bàsic, no sóc avançat i, per tant, el meu aplega 
a més . Jo li estic parlant de línies .

Vosté me diu: «L’important és que . . ., els resultats globals .» I jo 
li pregunte: ¿Que no n’hi haja ni un euro al fomento de trabajo 
autónomo, això . . ., això deixarà tranquils els autònoms perquè 
vosté els ha dit que la mitjana és bona? ¿Això és allò de 

l’estadística del pollo i aquella d’un pollo para dos y nos hemos 
comido medio cada uno? És a dir, a los autónomos, zero d’execu-
ció; a la inversión en entidades de economía social, zero, zero . . . 
Aleshores, vosté parla de mitjanes i jo estic parlant-li de línies 
concretes . Clar que sí, perquè és on se desenrotlla la política 
del Consell, en les línies, en les ordres, senyor conseller, altra 
vegada . I vosté seguix insistint . . .

I després fa una cosa que ja la va dir l’altre dia en premsa i de 
la qual jo abans no havia parlat, i que la té ahí en el quadre . 
Vosté diu: «Com que n’hi han moltes línies que estan finança-
des per fons europeus, això no s’ha pogut . . .» Jo vaig a fer-li . . . 
La té davant, ¿eh?, la té davant . Mire, «ayudas para fomento 
del trabajo autónomo», pressupost, un milió d’euros: de fons 
Feder, zero; reconocido, zero . O siga, la culpa no serà els fons 
Feder . «Inversión en entidades de economía social», 450 .000 
euros de pressupost: de fons Feder, zero; executat, zero . 
«Ayudas a la constitución de empresas de economía social», 
200 .000 euros: de fons Feder, zero . I aixina li puc dir tota la 
llista que vosté té davant . És que m’he entretingut en agarrar 
línia per línia, i vore cada línia en quant està finançada pels 
fons Feder . I sí que n’hi han algunes, però la immensa majo-
ria, no . No mos enganye . És que vosté està enganyant-mos . 
Vosté està dient-mos ací que la causa del retard de la seua no 
execució de les línies és que com depenen de fons Feder, i els 
fons Feder . . . Doncs mire, no . No és aixina . 

I per un altre costat, mire . . ., vosté diu: «És que vosté vol les 
dades dels pagaments, i els pagaments no són responsabi-
litat d’esta conselleria .» Mire, jo me vaig . . ., jo me vaig . . ., diri-
gir al Consell . ¿Que m’haja contestat vosté eixes dades? Jo 
me vaig dirigir al Consell . I els pagaments sí que són respon-
sabilitat del Consell . La culpa del PP, segur . De Madrid, de 
Montoro, segur, ¿eh?, segur . ¿Però que vosté pràcticament no 
haja pagat més que un . . ., en totes estes línies escassament un 
20% de pagaments?

Vosté dia, i ho ha dit hui també: «El pressupost és una..., fixa-
ció d’intencions de la política que u pensa fer . I quan les 
ajudes apleguen als sectors, ahí és on se veuen els resultats .» 
¿Què entén vosté per aplegar les ajudes als sectors? Serà 
pagar-los, ¿no? Serà pagar-los, als sectors . Que els anteriors, 
el PP, ho van fer molt mal . . . molt mal . Per això estem en l’opo-
sició. ¿Però que vosté me vinga ací a justificar la seua inacció, 
el seu any perdut? Senyor conseller, vosté ha perdut el 2016 i 
vosté ha fet perdre l’any 2016 als sectors .

Mire, li ho he dit abans . En plans d’acció . . ., de ahorro y eficiencia 
energética, en l’Ivace, un milió d’euros: de fondos europeos, zero . 
Està en la..., si se fixa, en la verdeta, ¿eh?, que és tot allò refe-
rent a energia, les línies, està la quarta, o la tercera, ¿eh?, un 
milió d’euros: fons Feder, zero; execució, zero . La gran aposta 
d’este Consell . Segurament d’ací un moment li contestarà algun 
company que va a interpel·lar-lo sobre la gran aposta d’este 
Consell, sobre el tema de l’estalvi energètic, segurament .

Mire, obras son amores, i pasta . Un milió d’euros per a ahorro 
y eficiencia energética: execució, zero . Jo encara me’n recorde 
quan vosté venia ací a justificar el pressupost i dia que havia 
pujat un no sé quan per cent, un 7%, com si haguera pujat un 
40%, per al cas que li ha fet .

Mire, tant de bo tinga vosté raó i, a partir de l’any 2018, les 
coses . . ., el que vosté està dient estiga funcionant . Jo sí que 
m’alegraré, senyor conseller .
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El senyor vicepresident segon:

Gràcies .

El senyor Casanova Claramonte:

Jo sí que m’alegraré . Li ho puc assegurar . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor Casanova .

Espere un moment que tinc . . ., he apagat això . Un moment .

Molt bé, pot començar la seua intervenció quan vullga, 
senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Mire, segons he comptat ací, n’hi han set o huit línies, ¿eh?, 
que no han eixit, que no corresponen a fons Feder . Un docu-
ment de vosté, que s’ha preparat vosté .

Vull dir, anem a vore, en tots els condicionants . . ., en tots els 
condicionants que teníem i . . ., jo pense que encara ens ha anat 
molt bé . (Veus) Dic en zero, dic en zero . Dic en zero, que és on 
vosté incidix . Encara ens ha anat molt bé . Vull dir, sobretot 
pel que li acabe de dir, per la Llei 1/2015 .

¿I que vostés parlen dels autònoms? ¡Per favor! Vull dir, és 
que això deuria donar vergonya . Deuria donar vergonya que 
vostés parlaren dels autònoms .

I vaig a seguir parlant-li de manera genèrica. Perquè, al final, 
podem estar d’acord en els detalls o en alguns detalls, no 
en tots, vull dir, i tots els sectors que probablement no han 
pogut traure alguna ajuda són coneixedors perquè hem 
estat parlant directament amb ells, tots, tots . I hem sabut de 
primera mà quin era el nostre problema per a poder arribar . 
Tots . Ni un, línia per línia . Director, directora general parlant 
en les associacions i en els sectors . Perquè si hagueren real-
ment pogut, hagueren eixit . I no han eixit per falta de temps 
material . I això, i això vosté ho sap, i jo li ho he dit perquè no 
tinc per què amagar-ho, i és aixina .

Però torne a repetir, el problema ací és molt més ample, el 
problema és més ample . I és que vostés pensaven que eren 
els adalils de la gestió econòmica, molt més ample . I resulta 
que ara hi ha un periòdic, el Financial Times, que resulta que 
diu que este govern sap gestionar molt bé i ho compara, i ho 
compara en la gestió que vostés feien . (Remors)

Per tant, anem a vore, i si vol li ho llisc, eh, li ho llisc, jo supose 
que vostés saben llegir i no fa falta que els diga .

Però vaig més enllà, vaig més enllà . Rigor i legalitat en 
tenim no poqueta . I ara vaig a posar-li un exemple . Vosté ha 
sigut alcalde, no?, ha sigut alcalde, i resulta que, segons la 

Sindicatura de Comptes ha reconegut el control intern d’Al-
massora com dels millors juntament a Catarroja . (Veus) Val, 
enhorabona! Però ara vaig a dir-li, ara vaig a dir-li qui gesti-
ona millor l’economia, si Compromís o el PP . (Veus)

Mire, al respecte, com vosté sap, en l’any 2014, quan era 
alcalde, 2014, la intervenció li va fer un total de 115 reparos, 
115 advertiments a resolucions que havia dictat vosté com 
alcalde . (Veus) Sap en 2016 a l’alcaldessa quants li n’ha fet? 
Sap quants li n’ha fet? (Veus) Dos .

El senyor vicepresident segon:

Senyoria, per favor . Senyories, per favor . (Veus)

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Mire, . . . (Veus)

El senyor vicepresident segon:

Senyories, per favor, demane silenci i respecte a l’orador .

Continue, senyor conseller .

Silenci, per favor .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Mire, jo he de dir-los que feien poc i es penjaven totes i 
cadascuna de les medalles o pins perquè tot sembla ser que 
era gràcies a vosté . És a dir, a l’individualisme, els seus egos, 
és a dir, quan l’atur anava bé eixien i fantàstic, gràcies a 
nosaltres .

Això eren vostés, un suport de l’ego i de l’individualisme . 
Nosaltres advoquem pel col·lectiu . I si les coses funcionen 
és perquè hi ha moltíssima gent «currant», i esforçant-se i 
generant complicitats comunes i sinèrgies . Vostés genera-
ven molta desconfiança. Nosaltres tot el contrari: confiança i 
honradesa .

Vostés dialogaven poc i només amb alguns . Nosaltres som 
pròxims i des del diàleg i des de baix cap a dalt fem política, 
fem política amb la gent i per a la gent . Complim la legalitat . 
Apostem per la seguretat jurídica . I això està demostrant-se . 
I tot, torne a dir-li, per aconseguir eixa cohesió social al 
nostre territori que vostés van descohesionar amb les seues 
actituds .

I, torne a repetir, eixe és el seu problema i per això volen anar 
a línies i no volen el conjunt de les polítiques que està fent 
este Consell i esta conselleria .

Moltes gràcies .
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El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor conseller .

Sí, senyor Casanova, per a què demana vosté la paraula? 
Polse, per favor . (Inoïble)  . . .

No, no . No s’està gravant, senyoria . Polse només que una 
vegada, per favor .

El senyor Casanova Claramonte:

Per clares al·lusions a mi, no com a diputat, sinó com a 
persona i com a alcalde en els anys anteriors . Evidentment 
s’han dit una sèrie d’inexactituds que crec que tinc el dret a 
aclarir davant de la resta de companys .

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies .

Jo faré esment a l’article 69, que dice: «Cuando a juicio de la 
presidencia, en el desarrollo de los debates se hicieran alusiones 
que impliquen juicio de valor o inexactitudes sobre la persona o 
conducta de un diputado o diputada, podrá concederse al aludido 
el uso de la palabra por tiempo no superior a tres minutos .»

Per tant, té vosté tres minuts, (veus) però per a contestar 
només que a les al·lusions efectuades . (Remors)

Per favor, senyories, per favor, pregue silenci, pregue silenci .

Evidentment, evidentment, en la intervenció del senyor 
conseller s’ha al·ludit a l’actuació del diputat com alcalde en 
al·lusions concretes, que ara se volen respondre, i és per això 
que li he donat, aplicant estrictament l’article 69, la paraula al 
senyor Casanova, com li haguera fet amb algú, inclosa vosté, 
senyora diputada . Que si me deixa presidir, presidiré, i si no 
puge ací i presidisca vosté . Està clar? (Aplaudiments) Gràcies .

Senyor Casanova, per favor, té vosté la paraula .

El senyor Casanova Claramonte:

Sí. Jo ho faré curtet perquè simplement per a clarificar-li al 
senyor conseller que dels més de cent reparos d’intervenció 
que ell ha dit, i que són aixina, he de dir la causa d’eixos més 
de cent reparos, que a la millor fins i tot a ell li pareixen bé.

Tots eixos reparos, absolutament tots, van ser deguts a que gent 
que no podia pagar els impostos se’ls va fer un fraccionament de 
pagament i ajornament en contra de la voluntat de l’interventor . 
(Aplaudiments) I l’alcalde va decidir que se feren els ajornaments .

I si vol, mire els reparos, no parle només del número, sinó del 
que hi ha dins . M’ha paregut lamentable la seua intervenció 
contra la meua persona .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon:

Gràcies, senyor diputat .

Interpel·lació al Consell, que contesta el conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael 
Climent González, sobre els motius de la manca d’impuls a les 
energies renovables que impedirà que cap projecte valencià 
puga licitar en la subhasta d’energies renovables que l’estat 
organitza en maig per a instal·lar parcs eòlics, que formula la 
diputada senyora Rosa María García González (GP Ciudadanos) 
(RE número 60.581, BOC número 175)

El senyor vicepresident segon:

Hem de passar a continuació, senyories, al punt següent, que 
és la interpel·lació al Consell sobre els motius de la manca 
d’impuls a les energies renovables que impedirà que cap 
projecte valencià puga licitar en la subhasta d’energies reno-
vables que l’estat organitza en maig per a instal·lar parcs 
eòlics, que formula la diputada Rosa María García González, 
del Grup Parlamentari Ciutadans .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Cuando quiera .

La senyora García González:

Gracias, señora presidenta .

Señor conseller, la última vez que coincidimos en este hemi-
ciclo le hice varias preguntas que tenían que ver con la ener-
gía eólica y el grave problema que estas renovables tienen 
que lidiar en nuestra comunidad . Obviamente su respuesta, y 
créame que soy muy, pero que muy generosa catalogando su 
comentario de respuesta, no satisfizo a mi grupo parlamenta-
rio ni creo que satisficiese a nadie.

Porque una vez más, y son ya prácticamente incontables las 
veces, usted se amparó en la herencia del PP, ese recurso que 
le viene sirviendo de muleta todo lo que llevamos de legisla-
tura para salirse de rositas sin entrar en el jardín de contes-
tar a esta diputada, que no es más que una valenciana preo-
cupada por haber pasado de unas políticas de despilfarro, 
prepotencia y corrupción a otras de inmovilismo e inacción .

Señor Climent, cuando usted y su equipo han visitado empre-
sas de energía en Castellón han hecho hincapié en que las 
fuentes de energía limpias son una realidad, son viables y 
se ha de aumentar su uso en todos los ámbitos para poder 


